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کاهش سرعت و اختلال در اینترنت 

صدای کاربران را درآورد
وزارت ارتباطات:  اختلالی در 

اینترنت نیست!
آرمان ملی: با وجود اینکه آمار جهانی از 
رشد سرعت اینترنت در  جهان خبر می دهد، 
اما تجربه کاربران ایرانی از سرعت اینترنت 
رضایت بخش نیست. خبرگزاری دولت نوشت 
که مدتی است طی تماس هایی، مردم از 
نارضایتی در حوزه دسترسی به اینترنت 
صحبت می کنند. با توجه به عقب ماندگی 
که در حوزه اینترنت ثابت وجود دارد، تمام 
بار ترافیکی کاربران به سمت شبکه سیار رفته 
است. این موضوع سبب شده تا برای توسعه 
فناوری اینترنت سیار، به سرمایه گذاری چند 
برابری نیاز داشته باشیم چرا که در چند سال 
گذشته، به دلایل شرایط اقتصادی، تحریم ها، 
افزایش نرخ ارز و مصوبه دولت برای عدم 
افزایش تعرفه اینترنت در سال ۱۴۰۰ و ثابت 
نگه داشتن قیمت اینترنت برای مدت زمان 
طولانی، سرمایه گذاری متناسب در این بخش 
اتفاق نیفتاده است. بیش از دو هفته است که 
کاربران، کارشناسان و مدیران کسب وکارهای 
فعال در حوزه ICT از اختلال شدید روی 
پروتکل های رمزنگاری شده TLS و اخلال 
روی DNSها خبر می دهند که در نهایت این 
اتفاق باعث شده کیفیت اینترنت به شدت افت 
پیدا کند. در همین زمینه در گفت وگو با یکی 
از مدیران فنی یک شرکت فناوری، او اعلام 
کرد که اختلال هایی که حالا شاهد آن هستیم 

ربطی به مشکلات زیرساختی ندارد. 
 وزارت ارتباطات قبول نکرد

دیروز وزارت ارتباطات به اختلال هایی 
که سبب اعتراض کاربران شده پاسخ داد. 
رئیس مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی 
وزارت ارتباطات اعلام می کند که آن ها 
اختلالی در اینترنت ایجاد نکرده اند و فقط 
 VPN در حال جلوگیری از فروش غیرقانونی
هستند.  درمقابل این ادعا حالا مهدی سالم، 
رئیس مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی 
وزارت ارتباطات در گفت وگو با زومیت این 
ادعاها را رد می کند. سالم اعلام می کند 
که در دسترسی هیچ  فردی به اینترنت 
محدودیت ایجاد نشده و اگر کسی با اختلال 
در دسترسی به اینترنت مواجه است و در این 
زمینه اطمینان کامل دارد باید ازطریق سامانه 
کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه 
)کمیته فیلترینگ( شکایت خود را مطرح کند 
تا ادعایش بررسی شود. سالم تأکید می کند که 
آن ها تنها جلوی سایت هایی را که به صورت 
غیرقانونی اقدام به فروش VPN کرده اند یا 
در حال استخراج رمزارز به صورت غیرقانونی 
هستند، گرفته اند. به نظر می رسد برنامه 
وزارت ارتباطات برای بستن سایت های فروش 
VPN در نهایت باعث شد تا بخشی از آدرس 
سایت هایی که به درستی و قانونی در حال 
کار هستند نیز دچار مشکل شوند. سالم تنها 
راه برای رفع مشکل این گروه را ثبت اعتراض 
آن ها در کمیته فیلترینگ می داند. همچنین 
او می گوید کسانی که نسبت به دسترسی به 
وب سایت ها و سرویس های مختلف اعتراض 
دارند می توانند IP آدرس خود را دراختیار 
وزارت ارتباطات بگذارند تا مشکلاتشان حل 
شود. اما این راه حل رئیس مرکز اطلاع رسانی 
و روابط عمومی وزارت ارتباطات هم با اعتراض 
برخی از فعالان اینترنتی همراه شده است؛ 
چراکه به باور آن ها دولت با این کار می خواهد 
یک لیست سفید درست کند تا مشکل یک تک 
آدرس یا رنج آدرس های اینترنتی را رفع کند 
و درنتیجه مشکل اصلی و اختلال کاربر نهایی 
همچنان باقی خواهد ماند. سالم چنین ادعایی 
را هم رد می کند توضیح می دهد: چنین چیزی 
که ادعا می شود درست نیست؛ برای چه ما باید 
بخواهیم آدرس سایتی را از عمد فیلتر کنیم؟ 
کسانی که IP آدرس خود را که ادعا می کنند 
با اختلال مواجه شده، اعلام نمی کنند کسانی 
به   VPN سایتشان  ازطریق  که  هستند 
صورت غیرقانونی به فروش می رسد. در واقع 
شیطنت هایی در این زمینه در حال رخ دادن 
است. گروهی که سرورهایشان خارج از کشور 
است روی سرور هایشان کلاهبرداری و عملا 
دزدی می کنند. یعنی یا VPN می فروشند 
یا دست به استخراج رمز ارز می زنند که این 
کارهای قانونی نیست. همچنین او در پاسخ 
به این سؤال که عده ای اما ادعا می کنند که 
آدرس سایت های آن ها به اشتباه با فیلتر و 
اختلال همراه شده و دولت در حال دستکاری 
روی سیستم های رمزنگاری شده TLS و 
اختلال روی DNS است، این موضوع را هم 
رد می کند. او در این مورد گفت: »استنباط 
ما این نیست که آدرس سایت یا سرویسی به 
اشتباه فیلتر می شود ولی یک سری که مدعی 
اشتباهی در این زمینه هستند، مدارک خود را 
دراختیار کمیته فیلترینگ بگذارند تا بررسی 
شود و اگر ادعایشان درست باشد مشکلشان 
حل خواهد شد.«سالم در حالی ادعا می کند 
 VPN که در حال بستن سایت های فروش
هستند که سرویس های VPN تنها برای دور 
زدن فیلترینگ در کشور استفاده نمی شوند و 
کارکرد های مختلفی برای برقراری ارتباطات 
امن در فضای وب دارند. سالم در این زمینه 
 VPN هم اعلام می کند که آن ها می دانند که
فقط برای دور زدن فیلترینگ نیست بنابراین 
آن ها سایت هایی را شناسایی می کنند که به 
صورت عمدی و غیرقانونی در حال فروش 

VPN هستند. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ حواشی متعددی داشت 
که اصلی ترین آن، ردصلاحیت چهره هایی مانند 
علی لاریجانی بود چرا که او ۱2 سال در مهم ترین 
کرسی قوه مقننه جلوس کرده و اعلام عدم 
صلاحیتش برای ریاست جمهوری قابل تامل بود. 
پس از اعلام بررسی های شورای نگهبان، رهبر 
معظم انقلاب در ۱۴ خرداد ۱۴۰۰ فرمودند: »به 
بعضی از افرادی که صلاحیتشان احراز نشد، ظلم 
وجفا شد و به آنها یا خانواده هایشان که خانواده های 
محترم و عفیفی بودند، نسبت های خلاف واقع داده 
شد که بعداً ثابت شد آن گزارش ها غلط و خلاف 
است.« حضرت آیت ا... خامنه ای با اشاره به انتشار 
این موارد در بین مردم و در فضای مجازیِ رها و 
بدون قید و بند، تأکید کردند: »حفظ آبرو جزو 
بالاترین حقوق انسان هاست بنابراین خواهش و 
مطالبه من از دستگاه های مسئول این است که 
مواردی را که گزارش خلاف واقع راجع به فرزند 
یا خانواده کسی داده شده، جبران کنند.« پس از 
اعلام ردصلاحیت علی لاریجانی بود که برادرش 
صادق لاریجانی از عضویت در شورای نگهبان 
استعفا داد و علی لاریجانی هم تصمیم گرفت تا به 

ندرت در مراسم ها حضور داشته باشد. 
  مجلس یکدست نتیجه ندارد

نزدیکترین انتخابات کشور یکسال دیگر برگزار 
می شود که قرار است نمایندگان انتخاب شوند و 
این انتخابات از اهمیت زیادی برخوردار است. در 

انتخابات مجلس یازدهم اکثریت اصلاح طلبان 
رد صلاحیت شدند و تعداد انگشت شماری از 
این جریان به مجلس راه پیدا کردند. همین 
ردصلاحیت ها سبب شد تا بخشی از جریان 
اصلاحات تمایلی به حضور در انتخابات مجلس 
دوازدهم نداشته باشند. از سوی دیگر عملکرد 
مجلس اصولگرای یازدهم چندان قابل قبول نبوده 
است بنابراین نیاز است تا کاندیداهایی از هر دو 
جناح فرصت حضور در انتخابات داشته باشند چرا 
که علاوه بر تشکیل مجلس پویا، حضور مردم در 
پای صندوق های رأی پشتوانه خوبی برای کشور 

در عرصه بین الملل است. 

 اصلا ظلم چه بود؟
در چنین شرایطی  نیاز است دلسوزان و 
شخصیت هایی که دارای مسئولیت های کلان 
بودند، از هم اکنون زمینه را برای تایید صلاحیت 
کاندیداهای دو جناح و حضور مردم در انتخابات 
آماده کنند.  حجت الاسلام پورمحمدی که وزیر 
کشور بود، روز گذشته به عرصه انتخابات ورود 
پیدا کرد و گفت: این کشور جمهوری اسلامی 
و مردمسالاری دینی است و باید بر اساس 
انتخابات شکل بگیرد و مبنای قانون اساسی ما 
می گوید همه چیز بر پایه انتخابات است. انتخابات 
پیچیده ترین، منظم ترین، قاعده مند ترین و 

اصلی ترین ضابطه نظام اجتماعی است و هیچ 
چیز اهمیت انتخابات را ندارد. در تمام جوامع 
مدنی قانون انتخابات قانون اساسی است و 
قوانین ثابت دارند. پورمحمدی افزود: در قانون 
اساسی بندی راجع به احزاب هست ولی هنوز 
سیاست کلی احزاب را ننوشته ایم. کارکرد احزاب 
چیست؟ کشور 2۰۰ حزب می خواهد؟! ما الآن 
۱۳2 حزب پروانه تمدید شده داریم و پروانه بقیه 
تمدید نشده است؛ یعنی مجمع تشکیل نداده اند 
و کارهای دیگرشان را نکرده اند. این حزب ها کجا 
هستند و چه نقش و سهمی دارند؟ در انتخابات 
چه نقشی دارند؟ بر اساس قانون اساسی اینها 
مسائل اصلی است و باید سیاست های کلی آن 
تبیین شود. وی اظهار داشت: رهبری پارسال 
در انتخابات ریاست جمهوری گفتند ظلم و جفا 
شد و جبران شود. اصلا هیچ کس نگفت مراد 
رهبری چه کسی بود و ما هنوز نفهمیده ایم مراد 
رهبری چه کسی بود. چه کسی باید پاسخ بدهد؟ 
چه کسی مقصر بود؟ اصلا ظلم چه بود؟ شاید در 
انتخابات بعدی یک ظلم و جفای دیگر بشود؛ چرا 
اجازه بدهیم این اتفاقات بیفتد؟ سال بعد دوباره 
انتخابات داریم. دبیرکل جامعه روحانیت مبارز 
تأکید کرد: اینکه قانون اساسی میراث بزرگ ملی، 
انقلابی، دینی و ارزشی ما و شهید بهشتی در قله 
تدوین آن است و شاهکار و میراث بزرگ او است، 
بسیار ارزشمند است. قانون اساسی محصول تمام 

نخبگان ما در صدر انقلاب است. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: نگاهی به عملکرد دولت 
سیزدهم _حدفاصل ده ماه  که تشکیل شده_ نشان می دهد  دولت 
به رغم تلاش های فراوان در جهت حل مشکلات کشور و ایجاد 
رضایتمندی اقتصادی در جامعه اما به واسطه برخی عملکردهای 
نه چندان موفق در حوزه  معیشت مردم و افزایش قیمت کالاها، 
مایحتاج عمومی و هزینه های مردم بعضا شاهد نارضایتی هایی 
هستیم که در جامعه بروز و ظهور کرده است. با این همه بسیاری 
معتقدند که دولت با کمک گرفتن از همه نیروها و افراد متخصص 
و نخبگان می تواند به خوبی برای برون رفت از شرایط فعلی 
چاره اندیشی کرده و راهکارهایی بیابد. آنچه  مسلم است باید بهترین 
برنامه ها و افراد برای عبور به سلامت از این مقطع زمانی انتخاب 

شوند و دولت باید در این مسیر بیش از پیش تلاش کند. 
 اعمال تغییرات در جهت بهبود

امروز اگر از مردم پرسیده شود که مهم ترین مشکل و نگرانی 
آنها در شرایط فعلی جامعه چیست قطع به یقین  همه به مقوله 
معیشت خود و مشکلات اقتصادی کشور اشاره می کنند. مشکلاتی 
که قرار بود با یک برنامه ریزی مشخص، به خط کردن اقتصاددان ها 
و استفاده از افراد شایسته و کارآمد در ارکان مختلف دولت به ویژه 
تیم اقتصادی دولت به ویژه کابینه سیزدهم در یک بازه زمانی 
مشخص حل و فصل شود. با این حال با مشخص شدن نام وزرای 
پیشنهادی و چهره های اقتصادی حاضر در دولت برخی از همان 
ابتدا مطرح کردند که نمی توان چندان امیدواری به این مجموعه 
برای حل مشکلات اقتصادی کشور داشت. چه اینکه عملکرد ۱۰ 
ماهه دولت در حوزه اقتصادی، افزایش بی حد و حصر قیمت کالاها 

و نوسان قیمت ارز و سایر بازارهای مالی باعث شد تا وضعیت مردم 
سخت تر شود. نگاهی به نوع رویکرد مجلس یازدهم نیز نشان 
می دهد که آنها هم انتقاداتی را به نوع رویکرد و عملکرد اقتصادی 
دولت از بودجه گرفته تا شرایط فعلی جامعه دارند. چنانکه می بینیم 
رویکردهای حمایتی مجلس از دولت جای خود را به انتقادات داده و 
در همین راستاست که از چند ماه پیش تا کنون صحبت از استیضاح 
برخی وزرای اقتصادی همچون وزیر کار، صمت، اقتصاد، راه، جهاد 
کشاورزی و حتی نفت مطرح بوده است. هر چند که در میانه همین 
فشارها و انتقادات بود که عبدالملکی وزیر کار با تقدیم استعفای 
خود به رئیس جمهور اولین خروجی دولت لقب گرفت. حال اینکه 
بسیاری معتقدند با وجود قریب به یک سال از روی کارآمدن دولت 
برنامه مدونی از سوی دولت برای حل مشکلات اقتصادی کشور 
مطرح نشده. درمناظرات انتخاباتی افرادی چون محسن رضایی و 
قاضی زاده هاشمی نیز برنامه های اقتصادی ارائه می کردند با وجودی 
که در دو معاونت ریاست جمهوری مشغول کارند هنوز هیچ گونه 
برنامه ای در جهت برون رفت از شرایط فعلی به دولت ارائه نکرده اند. 
اما باز هم شاهدیم طبق روال گذشتگان  برخی دولتمردان فعلی 
نیز اکثر مشکلات را به دولت روحانی احاله می دهند. با این حال 
اگر بخواهیم به صراط انصاف و عدالت به تحلیل و بررسی بنشینیم 
دولت تمام تلاش خود را برای حل مشکلات به کار گرفته و در 
همین راستا نیز به رغم بسیاری مخالفت ها در اقدامی به جراحی 
اقتصادی مبادرت ورزیده است که قطعا اگر نبود بحث تحریم ها و 
تاثیر آن بر اقتصاد ایران؛ دولت می توانست در این حوزه عملکرد 
بهتری از خود برجای بگذارد. با این حال هنوز هم بسیاری بر این 

باورند که دولت اگر در برنامه ها و اقدامات خود در جهت بهبود و 
برون رفت از شرایط موجود به وضع مطلوب تغییراتی اعمال کند و 
در این راستا کارگزارانی کارآمدتر و توانمندتر را به کار گیرد بیش از 
پیش می تواند در جهت حل مشکلات اقتصادی کشور عمل کرده 

و قدم بردارد. 
 حل همه مشکلات تنها یک شعار بود

یک فعال سیاسی درباره صحبت های اخیر رئیس جمهور مبنی 
بر این که مشکلات کشور ناشی از عملکرد دولت گذشته است، 
اظهار داشت: طبیعی است وضعیتی که در حال حاضر داریم ناشی 
از گذشته باشد و تردیدی در آن نیست اما این گذشته به معنی 
حسن روحانی نیست؛ بله این حرف درست است اما در کنارش 
حرف نادرستی وجود دارد. اینکه وضعیت ما فرقی هم نمی کند 
سیاسی، اجتماعی و اقتصادی ناشی از عملکرد گذشته است درست 
است ولی اینکه مربوط به روحانی و دولتش می شود، نادرست است. 
البته آقای روحانی در آن دخیل هستند اما وضعیت امروز ما نتیجه 
سیاست ها و روش مدیریتی موجود در این سال ها است نه یک 
شخص و دولت خاص. سیدمصطفی هاشمی طبا گفت: اگر زمانی 
هم شعار می دادند که حالا قوای سه گانه یکدست شده است و ما 
همه مشکلات را حل می کنیم، تنها یک شعار انتخاباتی بود. از اول 
هم خودشان می دانستند چنین چیزی ممکن نیست؛ چراکه شرایط 
کشور فرقی نکرده است یکسری اقدامات در داخل کشور انجام شده 
است یکسری اقدامات هم در خارج از کشور علیه ما صورت گرفته 
است. وی افزود: توجه داشته باشید امروز همه مدعیان در دولت 
جمع شده اند، اشخاصی مانند آقای محسن رضایی، قاضی زاده 
هاشمی و زاکانی می گفتند کارهایی انجام می دهند امروز در 
دولت و در مدیریت هستند اما کاری نمی توانند انجام دهند. معاون 
رئیس جمهور در دولت سازندگی اظهار کرد: به طور موقت هیچ 
اقدامی نمی شود انجام داد. آقای رئیسی گفتند گرانی ها را در چند 
مورد برای سال آینده گذاشته ایم! برای من سوال است آن ها که 
می گفتند یک جراحی کردیم و تورم را پایین می آوریم، الان وعده 

گرانی برای سال آینده می دهند؟

»آرمان ملی« راهکارهای برون رفت از شرایط اقتصادی فعلی جامعه را بررسی می کند

لزوم برنامه محوری و گزینش کارگزاران نخبه 
   سید مصطفی هاشمی طبا: یک جمع عاقل باید راه   برون رفت از شرایط موجود را   ارائه کند 

هشدار مصطفی پور محمدی: 

شاید در انتخابات بعدی ظلم دیگری شود
     هر دوره انتخابات مسأله و نگرانی داریم

میرقاسم مومنی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 برخی کشورها به دنبال 
نظامی سازی خزر هستند

  ایران باید حق خود را در دریای خزر حفظ کند

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: اجلاسیه ششم 
سران کشورهای ساحلی خزر در حالی برگزار می شود 
که ایران در یک سال گذشته تلاش داشته در راستای 
تقویت سیاست همسایگی روابط خود را چه به لحاظ 
اقتصادی و چه سیاسی با کشورهای همسایه خود در 
مرزهای شمالی تقویت کند. در اجلاس های متعددی 
که طی سال های اخیر به میزبانی هر کدام از کشورهای 
ساحلی خزر برگزار شده، طیف گسترده ای از موضوعات 
در حوزه های مختلف از جمله سیاسی، اقتصادی و امنیتی 
مورد بحث و مذاکره قرارگرفته و توافقات و تفاهمات کلی 
در زمینه  های مختلف به دست آمده است. هر کدام از 
این کشورها فرصت ها و توانمندی هایی از نظر اقتصادی، 
حمل و نقل، ترانزیت تا مسائل گردشگری دارند که 
همواره مورد بحث و تبادل نظر قرار داشته است. علاوه 
بر این موضوعات نباید از داشتن مزیت نفت و گاز در 
دریای خزر غافل شد که خود می تواند موجبات توسعه را 
برای کشورها به ویژه ایران فراهم کند و در همین راستا 
مسائل مربوط به بهره برداری نفت و اجرای طرح سوآپ 
نفتی و گازی مورد توجه کشورهای مذکور قرار دارد و 
در اجلاسیه ششم حتما به این مساله پرداخته می شود. 
اجلاسیه ای که شاید بار دیگر با مطرح شدن موضوعاتی 
نظیر تقسیم بستر دریای خزر تحت الشعاع نیز قرار گیرد. 
در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی 
با میرقاسم مومنی، تحلیلگر ارشد مسائل قفقاز و حوزه 

دریای خزر داشته است که در ادامه می خوانید: 
 اجلاسیه ششم دریای خزر با چه اهدافی 

برگزار می شود؟
مشخصا مهم ترین مساله ای که در این اجلاسیه 
مطرح خواهد شد، رژیم حقوقی دریای خزر است 
زیرا هنوز در خصوص مرزهای آبی و بستر دریای خزر 
معاهده ای امضا نشده تا مشخص شود چه رژیم حقوقی 
بر این دریا حاکم است. امروز دولت باکو، قزاقستان، 
ترکمنستان و روسیه قراردادهایی دوجانبه و سه جانبه 
امضا کرده اند و در حال اکتشاف نفت و گاز هستند اما 
این مساله برای ایران لاینحل باقی مانده و تفاهمی 
صورت نگرفته است. ایران هنوز سرمایه گذاری لازم را 
نیز انجام نداده است و ممکن است در این زمینه عقب 
بماند. نباید امروز دریای خزر به گونه ای باشد که برخی 
کشورها برداشت بیشتر و برخی کشورها برداشت کمتر 
داشته باشند. ایران تلاش کرده است که روابط خود را 
با کشورهای حوزه دریای خزر ارتقا دهد و به همین 
علت رئیس جمهوری این دومین مرتبه ای است که 
به ترکمنستان سفر می کند. در مجموع حضور ایران 
در اجلاسیه خزر مثبت است. باید ایران به گونه ای 
عمل کند که حق خود را از بستر دریای خزر به دست 
آورد و این گونه نباشد که کم تر از دیگران از این دریا 

بهره مند شود. 
 اختلاف نظرهای سیاسی کشورهای حوزه 
به مانعی در مسیر  دریای خزر ممکن است 

همکاری مشترک بدل شود؟
مشخصا اختلاف نظر سیاسی بین کشورهای حوزه 
دریای خزر وجود دارد. نباید فراموش کرد که دولت 
باکو همسو با ترکیه و اسرائیل در حال حرکت است و 
مشخصا ایران قطعا مخالف نزدیکی اسرائیل به دریای 
خزر خواهد بود. امروز دولت باکو ۳۰ درصد منابع انرژی 
خود را به اسرائیل صادر می کند و در این حوزه همکاری 
نزدیک و تنگاتنگی دارند. ایران مشخصا در این موضع 
اختلاف جدی با دولت باکو دارد. از سوی دیگر روسیه 
روابطی تیره با اروپا و آمریکا دارد و می خواهد به واسطه 
اهرم انرژی غرب را زیر فشار قرار دهد اما ایران در 
مقابل در حال مذاکره است تا بتواند روابط بهتری با 
غرب داشته باشد و انرژی خود را صادر کند. امروز 5 
کشور حوزه دریای خزر منافع مشترکی دارند و روابط 
دشمنانه بین کشورها وجود ندارد اما تعارض منافع 
سبب می شود تا برخی اختلافات ایجاد شود و زمینه 
همکاری تحت الشعاع این اختلافات باشد. مشخصا هیچ 
یک از کشورها نیز به آسانی حاضر نیستند قید منافع 
خود را بزنند. امروز نگاهی که ایران به دریای خزر دارد 
به مراتب متفاوت از نگاه سایر کشورهای حاشیه دریای 

خزر است. 
 آیا سیاست نظامی سازی خزر در دستور کار 

برخی کشورها قرار گرفته است؟
روسیه در منطقه سیاست های جدیدی در پیش 
گرفته است و یکی از این سیاست ها بازپس گیری 
برخی سرزمین های سابق روسیه است. برهمین اساس 
روسیه تلاش می کند تا از برخی کشورها امتیازاتی اخذ 
کند یا آن ها را همسو با خود کند. روسیه در اجلاسیه 
ششم مشخصا به دنبال این سیاست است و باید در این 
خصوص هوشیارانه عمل کرد. سیاسی نظامی گری در 
خزر در برنامه روسیه است و شاهد بودیم که روسیه از 
کشتی ها خود در دریای خزر موشک هایی نیز به سمت 
خاک اوکراین شلیک کرده است. روسیه برخلاف ایران 
نگاهی نظامی به دریای خزر دارد در حالی که ایران 
به دریای خزر عاری از نظامی گری تاکید دارد. ایران 
در اجلاسیه ششم باید محتاط باشد و زوایای پنهان 
هر تصمیم گیری را نیز بررسی کند. دریای خزر یک 
موقعیت بسیار مهم در منطقه دارد و به همین علت 
نگاه های زیادی به موقعیت آن جلب شده است. امروز 
باید به همان میزان که برای خلیج فارس اهمیت قائل 
می شویم برای دریای خزر نیز اهمیت قائل باشیم. نگاه 
ایران به شمال می تواند منافع زیادی برای ایران داشته 
باشد زیرا ظرفیت های کشف نشده اقتصادی و تجاری 
زیادی در مرزهای شمالی ایران وجود دارد که هنوز از 
آن ها استفاده نشده است. کشورهای حوزه دریای خزر 
در حوزه تمدنی ایرانی قلمداد می شوند و به واسطه این 
نزدیکی فرهنگی می توان توسعه روابط و نفوذ خود را 

دوچندان کنیم و به منافع زیادی دست پیدا کنیم. 

  
ضرورت تشکیل 

 وزارت تجارت
 و خدمات بازرگانی 

 کم کردن
  واسطه ها

 در مذاکرات   

  
 سگ گردانی 
 مــردم را 

اذیت می کند

 این روزها درباره رعایت حجاب تذکرات زیادی از سوی 
مسئولان داده می شود و برخی هم به انتفاد از سگ گردانی 
می پردازند. یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت که سگ گردانی مردم را اذیت می کند، قوه قضائیه 
و دستگاه های ذیربط به حقوق عامه ورود جدی داشته و برخورد 
کنند.  حجت الاسلام مجتبی ذوالنور در جلسه علنی دیروز 
)چهارشنبه( مجلس در تذکر شفاهی ضمن گرامیداشت یاد و 
خاطره شهدای هفتم تیر، گفت: رهبر انقلاب روز گذشته تاکید 
کردند قوه قضائیه به حقوق عمومی به صورت جدی بپردازد. وی 

اضافه کرد: امروز مقوله بی حجابی برای مردم آزاردهنده است. 

مذاکرات دوحه آغاز شده و بحث گفت وگوی غیر مستقیم 
ایران و آمریکا داغ است. نماینده پیشین مجلس از » کم کردن 
واسطه ها در مذاکرات  ایران و  آمریکا« استقبال کرد. علی 
مطهری نوشت : »کم کردن واسطه ها در مذاکرات  ایران و 
 آمریکا در  قطر نشانه ای از ظهور عقل گرایی است. یک گام 
دیگر تا مذاکره مستقیم با آمریکا باقی  مانده که حق خود را 
از او بستانیم بدون آنکه لازم باشد منافع  روسیه و  چین و  اروپا 
را منظور کنیم«او بهمن سال گذشته هم گفت: مذاکره یک 
تصمیم درست است که باید زودتر می گرفتند. حتما این به نفع 

مردم است و منافع ملی را بهتر تامین می کند .

 ظاهرا تصمیم جدی برای تشکیل وزارت بازرگانی وجود 
دارد و روز گذشته معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: 
براساس بررسی های صورت گرفته شکل گیری وزارت 
بازرگانی یک ضرورت است که با توجه به التهابات ماه های 
گذشته در بازار و نیز نوسانات قیمت ها، این کار باید انجام 
شود. محمد حسینی در حاشیه جلسه دیروز هیات دولت در 
جمع خبرنگاران اظهار کرد: طرح وزارت تجارت و خدمات 
بازرگانی در مجلس، قبل از این دولت مطرح بوده و تصویب 
شده و به شورای نگهبان رفته و الان در کمیسیون اجتماعی 

مجلس است. 

سخنگوی دولت: 

مذاکرات قطر در استمرار مذاکرات قبلی است 
آرمان ملی: سخنگوی دولت مذاکرات قطر را در راستای استمرار 
مذاکرات قبلی ایران دانست تا ایران مذاکراتی را مانند گذشته و در 
استمرار همان مذاکرات گذشته، به صورت مستقیم با اتحادیه اروپا در 
دوحه، در پیش بگیرد. علی بهادری جهرمی در پاسخ به پرسشی مبنی 
بر نظر دولت درباره اصلاح مصوبه مجلس درباره حقوق بازنشستگان، 
اظهار کرد: در خصوص حقوق بازنشستگان قانون گذار سازوکار را 
شفاف تشریح کرده است. حقوق بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی 
به پیشنهاد سازمان تامین اجتماعی و با تصویب هیات وزیران 
مشخص می شود. وی افزود: پیش از این در لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
افزایش ۱۰درصدی برای حقوق بازنشستگان صندوق های کشوری و 
لشکری مطابق مصوبه مجلس درنظر گرفته شده بود، اما در خصوص 

بازنشستگان تامین اجتماعی با تدبیر سازمان تامین اجتماعی، افزایش 
حقوق بیش از این در نظر گرفته شده است تا هم جبران تورم سال های 
اخیر باشد و قدرت خرید حفظ شود و هم در سقف توان تامین این 
میزان باشد. در این مصوبه هیات تطبیق نقطه نظر و سوالات و ابهاماتی 
داشتند و دولت پاسخ آنها را تقدیم هیات کرده است. سخنگوی دولت 
در پاسخ به پرسشی درباره سفر بورل به ایران اظهار کرد: ایران همواره 
رویکرد فعال و ابتکارات خود برای گفت وگو جهت رفع تحریم های 
ظالمانه را در پیش داشته و سفر آقای بورل به ایران در این راستا بود. 

 مشوق های طرح جوانی جمعیت
بهادری جهرمی درباره مشوق های طرح جوانی جمعیت گفت: 
رئیس جمهوری تاکید بسیار بر این موضوع دارند، معاونت زنان 

ریاست جمهوری و ستاد جوانی جمعیت هم به صورت مستمر پیگیر 
اجرای مصوبات مربوطه به ویژه قانون جوانی جمعیت هستند. در 
این راستا بسیاری از اقدامات از جمله اولویت بخشی در تسهیلات یا 
اولویت بخشی در قرعه کشی اعطای خودرو یا اولویت بخشی در حوزه 
نهضت ملی مسکن و اعطای مسکن به زوج های جوان اجرایی شده و 
برخی موارد هم در مسیر اجرا است، از جمله مساله حق عائله مندی 
که در دستور کار دولت است تا منابعی را برای تامین آن در نظر گیرد 
و در حوزه عمومی و فرزندآوری حمایت هرچه بیشتری داشته باشد. 
وی  در مورد  رقم بدهی دولت به سازمان بازنشستگی و سازمان 
تامین اجتماعی، اظهار کرد: سازمان تامین اجتماعی یک مجموعه 
خودگردان است که تامین منابع و پرداخت هم باید از سوی خود آنها 
انجام شود. باید تراز تجاری لازم را برای پرداخت داشته باشد که تامین 
منابع و پرداخت آن هم به عهده خود سازمان تامین اجتماعی است. 
این سازمان پیش بینی هایی ارائه می دهد و مبتنی بر آن پیشنهادی را 

تقدیم هیات وزیران می کند که باید صحت سنجی شوند.


